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KOMENTÁŘ

Spolehlivý pomocník, 
nebo hrozba pro lidstvo?

Novinářská fotografická 
soutěž Czech Press Photo 
2022 zná své vítěze. Hlavní 
cenu získal snímek Vojtě-
cha Dárvíka Mácy Masakr 
v  Buči. Přináší emotivní 
sdělení o  válečných hrů-
zách na ukrajinských 
bojištích. Bývá zvykem, 
že v podobných soutěžích 
obvykle vítězí obrázky 
zachycující kruté násilí, 
důsledky katastrofi ckých 
událostí nebo hluboký pád 
na lidské dno. První, co člo-
věka napadne při pohledu 
na jejich nesmiřitelné 
zrcadlo, je niterná potřeba, 
aby se je naučil citově 
vnímat zejména mladý 
člověk, je to příležitost pro 
školy a každodenní výuku. 
Učitelé a  žáci nejčastěji 
pracují s ústním a písem-
ným projevem, s fotografi í 
většinou spíše nahodile. 
Přitom může významně 
napomáhat v  hodinách 
dějepisu a  zeměpisu, 
v  občanské nauce nebo 
mediální výchově. Určitě 
by se měla stát stěžejním 
prostředkem porozumění 
nejen současnému světu. 
Fotografie je nositelem 
konkrétního sdělení, sil-
ných emocí a  důležitých 
informací. Své trvalé místo 
by měla najít i ve školách.
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Umělá inteligence (AI) žije s  námi již 
dlouhá léta. Teprve v  poslední době si 
její přítomnost naléhavěji uvědomujeme. 
Zejména s  rychlým nástupem chatbotů. 
Do našeho myšlení se vkrádají nejistota 
a obava, zda nás AI nepohltí. Zda hrozivě 
neovládne naši budoucnost.

Obavy ze zneužití AI nelze brát na lehkou 
váhu. Z historie víme, že nová a převratná 
technologie se může za nepříznivých okol-
ností zvrátit v lidský neprospěch. Že ji sám 
člověk snadno dokáže zneužít. Každý objev 
se dá proměnit ve „vynález zkázy“. Vždy je 
nutné, aby nad ním držel spolehlivou a bez-
pečnou ochranu jeho tvůrce a  uživatel. 
Stejně tak je to s umělou inteligencí. 

„Je důležité mít na paměti, že AI je 
v  současné době v  raném stadiu vývoje 
a její schopnosti jsou stále omezené. AI je 
závislá na tom, jak ji lidé programují a co ji 
učí. To znamená, že to, co AI může dělat, je 
omezené na to, co si lidé přejí, aby dělala.“ 
Uváděné, docela výstižné tvrzení nenapsal 
autor tohoto textu, ale bdělý chatbot GPT 

jako odpověď na jeho dotaz. Vzápětí ještě 
dodává: „Pokud se budou dodržovat etické 
a  transparentní postupy, může AI před-
stavovat mnoho přínosů pro lidský život. 
Například ve zdravotnictví, dopravě, výrobě 
a v mnoha dalších oblastech.“ Její přednosti 
postupně obohatí naše školství. Jde jen 
o to, jak brzo si učitelé a žáci osvojí umění 
strojového učení v každodenní výuce. 

„AI může být jak přínosem, tak i zkázou 
pro lidský život. Je třeba pečlivě zvažovat, 
jak ji používáme. Je také důležité zajistit, 
aby byla regulována a  využívána trans-
parentně a  eticky. Aby se minimalizovala 
rizika pro lidskou bezpečnost a  blahobyt.“ 
Ani tento aktuální chatbotův vzkaz nelze 
přehlížet. Ostražitá regulace AI v  podobě 
stanovení nejen mravních mantinelů je 
nezbytná. Když dovedně udržíme její sílu na 
uzdě a v prostoru, který sami řídíme a ovlá-
dáme, nemůže nám škodit. Naopak. Stane 
se naším věrným pomocníkem. Bude nám 
sloužit a usnadňovat společný život.                                                                                   

ROMAN KANTOR
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Kromě vzájemného sdílení příkladů 
inspirativní praxe oceňují členové 
oblastních kabinetů zejména přístup 
k  materiálům podpory. Vítají také 
možnost navázat kontakty s  učiteli 
z jiných škol. „Tuto příležitost zmiňo-
vali členové všech kabinetů, nejčas-
těji však učitelé z kabinetu Předškolní 
a  prvostupňové vzdělávání,“ říká 
Kateřina Trnková z  projektu SYPO 
a  dodává: „Z  odpovědí respondentů 
tohoto kabinetu vyplývá, že spolu-
pracující předškolní a  prvostupňoví 
učitelé jsou velmi aktivní, nadšení 
a  vděční za přínosy kabinetu v  pro-
fesní i osobní rovině.“

Členové kabinetů pozitivně vnímají 
dopad a  vliv účasti v  metodických 
kabinetech na svou vlastní výuku 
i na rozvoj praxe ve škole jako celku. 
„Respondenti mají také pocit, že 
tento rozvoj mohou ve svých ško-
lách sami ovlivnit,“ dodává Kateřina 
Trnková.  

Jaké poznatky z metodických 
kabinetů učitelé nejčastěji 
využívají v praxi?

  Výukové materiály (pracovní listy, 
úlohy, hry, pokusy)

  Prvky formativního hodnocení
  Využití ICT ve výuce (napříč před-
měty) 

  Rozvoj digitálních dovedností
  Nové výukové metody

Přenos znalostí 
a zkušeností do škol
Přibližně 94 % respondentů uvedlo, 
že informace z  metodických kabinetů 
předává kolegům nebo vedení školy. 
Systematicky dochází k  přenosu infor-
mací nejčastěji u respondentů z kabinetů 
Předškolní a  prvostupňové vzdělávání 
(34 %) a Český jazyk a literatura (25 %). 
Mezi nejběžnější způsoby patří podle 
respondentů sdílení informací v  rámci 
běžné komunikace s kolegy a předávání 
materiálů podpory, jako jsou metodické 
příručky nebo informace o  webinářích. 
Přibližně polovina učitelů matematiky 
a  českého jazyka informuje o  dění 
v metodických kabinetech také v rámci 
školního předmětového sdružení.

Spolupráci s vedením školy a kolegy 
popisuje Mgr. Soňa Havlíčková ze SŠ 
stavební v  Třebíči, která říká: „Ředitel 
školy si je vědom přínosu mojí činnosti 
pro školu, zajímá se o náplň mojí práce, 
řešíme spolu některé problémy. U nás ve 
škole se pravidelně konají setkání oblast-
ního metodického kabinetu Třebíčsko 
a plánujeme i další akce. S kolegyněmi 
češtinářkami ze školy jsem samozřejmě 
v pravidelném kontaktu a akcí se aktivně 
účastním. Vím, že i  naši matematici 
jsou od samého počátku členy kabinetu 
Matematika a její aplikace a jeho činnost 
si chválí.“ 

V podobné situaci působí také Lucie 
Topinková ze ZŠ Komenského  2 ve 

Žďáře nad Sázavou: „V  naší škole 
jsme v  kabinetu Český jazyk a  litera-
tura tři, dva kolegové jsou v  kabinetu 
Přírodovědné vzdělávání a jeden v kabi-
netu Informatika a  ICT. Vedení školy 
mě podporuje a poskytuje mi možnost 
připravovat setkání v naší škole.“ 

Lucie Dostálková z  Gymnázia 
Chotěboř doplňuje: „Za dva roky se mi 
podařilo dát dohromady kolem třiceti 
češtinářů z  různých typů škol našeho 
regionu. S  mnohými se potkáváme 
opakovaně na různých vzdělávacích 
akcích kabinetu, sdílíme tipy na aktuality 
z oboru, ale i na zajímavé akce, které se 
konají v našem okolí.“

O šetření
Do celonárodního dotazníkového šet-
ření se zapojilo 867 členů oblastních 

Učitelé chtějí 
v metodických kabinetech 
hlavně sdílet zkušenosti
Mezi největší přínosy tzv. metodických kabinetů patří možnost 
vzájemného sdílení zkušeností s kolegy a získání inspirace 
o nových metodách výuky. Informace z kabinetů do svých škol 
pravidelně předává více než 90 % členů. Vyplývá to z šetření 
projektu SYPO, kterého se zúčastnilo 867 členů oblastních 
metodických kabinetů. Metodické kabinety jsou realizovány 
projektem SYPO, na jehož fi nancování se podílí MŠMT a EU 
a který realizuje Národní pedagogický institut ČR.  
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Přibližně 94 % 
z dotázaných 
uvedlo,
že informace 
z metodických 
kabinetů
předává 
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metodických kabinetů Český jazyk a lite-
ratura, Informatika a  ICT, Matematika 
a  její aplikace, Předškolní a  prvostup-
ňové vzdělávání a Přírodovědné vzdělá-
vání. Šetření proběhlo v roce 2022.

 O metodických kabinetech
Metodické kabinety jsou zřízeny 
v  rámci projektu Systém podpory 

profesního rozvoje učitelů a  ředi-
telů (SYPO) a  jejich hlavním cílem 
je vytvářet prostor pro odborný růst 
a  průběžný profesní rozvoj pedago-
gických pracovníků. Dále zajišťují 
systematický a koordinovaný rozvoj 
předmětových didaktik na úrovni jed-
notlivých krajů s využitím stávajících 
struktur, tzv. předmětových komisí 

a metodických sdružení, které fungují 
ve školách.

Kabinety jsou navrženy jako struk-
turovaná profesní společenství učitelů 
všeobecněvzdělávacích předmětů. 
Jsou místem, kde si učitelé mohou 
rozšiřovat své znalosti a  profesní 
dovednosti, vyměňovat si zkušenosti 
s kolegy a dále se profesně vzdělávat 
ve svém oboru. Metodické kabinety 
zajišťují pedagogům aplikaci inovací 
oborových didaktik a  zaměřují se 
také na pedagogicko-psychologické 
znalosti a  zkušenosti učitelů. Jsou 
platformou, která podporuje činnost 
jednotlivých učitelů na národní, krajské 
a oblastní úrovni a dělí se podle jednot-
livých oblastí rámcových vzdělávacích 
programů. 

Metodické kabinety dle oborů
  Český jazyk a literatura 
(zahájení činnosti 2019)

  Matematika a její aplikace 
(zahájení činnosti 2019)

  Informatika a ICT 
(zahájení činnosti 2019)

  Předškolní a prvostupňové 
vzdělávání (zahájení 
činnosti 2021)

  Přírodovědné vzdělávání 
(zahájení činnosti 2021)

  Cizí jazyky 
(zahájení činnosti 2022)

  Společenskovědní vzdělávání 
(zahájení činnosti 2022)

NPI + RED

Dochází ke sdílení vašich znalostí a zkušeností získaných díky účasti 
v metodických kabinetech mezi ostatními učiteli a učitelkami ve vaší škole?

Český jazyk a literatura

Informatika a ICT

Matematika a její aplikace

Předškolní a prvostupňové vzdělávání

Přírodovědné vzdělávání

25 %

21 %

17 %

34 %

21 %

70 %

72 %

78 %

62 %

70 %

5 %

7 %

5 %

4 %

9 %

 Ano, systematicky        Ano, neformálně        Ne

Jaká je délka vaší pedagogické praxe?
Český jazyk a literatura

Informatika a ICT

Matematika a její aplikace

Předškolní a prvostupňové vzdělávání

Přírodovědné vzdělávání

5 %

6 %

6 %

5 %

8 %

33 %

28 %

25 %

26 %

35 %

9 %

13 %

5 %

12 %

12 %

53 %

53 %

64 %

57 %

45 %

 Méně než 5 let        6–10 let        11–20 let        Více než 21 let

Kabinety jsou navrženy jako 
strukturovaná profesní společenství 

učitelů všeobecněvzdělávacích 
předmětů
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ŠKOLSKÉ ODBORY

Kdyby dnes J. A. Komenský viděl, jak 
je jeho rodná země věrná jeho odkazu, 
vztyčil by vysoko varovný prst. V  ten 
den dokonce lidé z  akademického 
prostředí vyšli v  rámci akce Hodina 
pravdy do ulic a protestovali proti níz-
kým platům vyučujících humanitních 
a  společenskovědních oborů. Pro 
univerzity požadují více peněz ze stát-
ního rozpočtu a  zrovnoprávnění pla-
tových tarifů mezi jednotlivými obory. 
Požadavky akademiků se rozhodl pod-
pořit Vysokoškolský odborový svaz, 
který vyhlásil stávkovou pohotovost. 
Prezident Petr Pavel s požadavky aka-
demiků souhlasí, ministerstvo školství 
a univerzity by podle něj ale měly najít 
systémové řešení. 

Demonstrace se konaly v  Plzni, 
Ústí nad Labem, Pardubicích, Hradci 
Králové, Českých Budějovicích, v Brně 
a v Ostravě. Hlavní protestní akce pro-
běhly v Olomouci a v Praze. Přinášíme 
fotografi e z akce v Praze.

Proč školství přestává být pro vládu 

strategickou komoditou pro budoucnost 
ČR? Proč ministerstvo fi nancí nerespek-
tuje požadavky ministerstva školství? 
O  tom na Den učitelů hovořili s  novi-
náři i  představitelé školských odborů 
František Dobšík a  Markéta Seidlová 
a představili svoje požadavky a možný 
protestní scénář. Tento text zveřejňu-
jeme v samostatném prohlášení. 

jana kašparová

Oslavy Dne učitelů 
ve znamení protestů
28. březen je pro české školství velmi důležitý den, který má 
veřejnosti v den narození J. A. Komenského připomenout 
význam a ocenění profese, jež má zodpovědnost za vzdělávání 
budoucích generací.

Sisyfův balvan v ulicích 
– i vysoké školy se bouří
Z  náměstí Jana Pala-
cha vyšel průvod na 
Hradčanské náměstí 
k sídlu prezidenta. V čele 
průvodu valili protestující 
Sisyfův balvan, který má 
s  odkazem na antickou 
mytologii satiricky ilustro-
vat jejich vlastní situaci 
a zároveň opakované úsilí 
mnoha generací human-
itních vědců a  vědkyň 
o kultivaci veřejné debaty. 
Balvan valili vysokoškoláci 
po nábřeží řeky Vltavy 
kolem budovy vlády ČR

Za vysokoškolské odbory 
promluvil k účastníkům jejich 
předseda Petr Baierl

Podporu požadavkům vysokých škol 
vyjádřil i předseda školských odborů 
František Dobšík

Vysokoškolští pedagogové, podpoření svými 
studenty, se v Praze sešli na náměstí Jana 
Palacha před budovou Rudolfi na, v němž v době 
tzv. první republiky zasedal tehdejší parlament
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Vzkaz představitelů škol-
ských odborů Františka 
Dobšíka a  Markéty Seidlové 
vládě, odpovědným poli-
tikům, školské veřejnosti, 
rodičům:

Vládo, vrať se ke svým 
slibům českému školství
Vládní novela zákona o peda-
gogických pracovnících mohla 
být pro školství přínosná, 
nečekaný pozměňovací návrh 
poslanců vládní pětikoalice 
ji však degradoval. Školské 
odbory s tímto pozměňovacím 
návrhem zásadně nesouhlasí, 
protože 40 tisíc pedagogů tak 
vláda vyhodila ze svého pro-
gramového prohlášení s  tím, 
že byli jen chybou v textu. 

Garantovat plat 130 procent 
průměrné mzdy chce pouze 
učitelům. Těm však nešťastný 
pozměňovací návrh ubere 
a dosáhnou na průměrný plat 
o 13,2 % nižší než při schvá-
lení původního návrhu zákona. 

Zavádí tak bezprecedentní 
nerovný přístup a  rozděluje 
postavení pedagogických pra-
covníků, které je přesně defi no-
vané zákonem. Zavádí dělení 
na učitele a  pedagogy druhé 
kategorie. Nechceme se nechat 
rozdělovat na privilegované 
učitele a  ostatní. Jde o  velmi 
riskantní krok s nebezpečnými 
důsledky, který se obrátí proti 
všem – školám, dětem, rodi-
čům a celé společnosti.

ČMOS pracovníků školství 
není rozhodně sám. Další 
vlivné organizace, jako jsou 
Unie zaměstnavatelských 
svazů ČR, Unie školských aso-
ciací ČR CZESHA, Asociace 
speciálních pedagogů ČR 
a  Pedagogická komora, kon-
troverzní pozměňovací návrh 
odmítají. 

Chceme jednat, nechceme 
nikomu vyhrožovat
Poslanci ANO oddálili pro-
jednávání zákona o  peda-

gogických pracovnících 
na 19. dubna, aby školské 
odbory dostaly ještě prostor 
o  kontroverzním pozměňo-
vacím návrhu dále jednat. 
Ve hře je také ještě Senát 
a  prezident ČR. Jednání by 
měla proběhnout v  průběhu 
května, a nebudou-li úspěšná, 
nezbývá než se přiklonit 
k  protestům. Předsednictvo 
školských odborů pověřilo 
vedení svazu k  přípravě pro-
testů a  k  zakládání stávko-
vých výborů ve školách. Měly 
by sloužit i  jako spojky mezi 
řediteli, odborovým svazem, 
zřizovateli škol i rodiči. V polo-
vině května se uskuteční 
sjezd školských odborů, kdy 
už bude jasné, zda se v  září 
o stávce rozhodne. 

Naše požadavky jsou 
legitimní:

  Vrátit se k  původnímu 
vládnímu návrhu s garancí 
130 procent průměrné 
mzdy pro učitele i ostatní 
pedagogické pracovníky. 

  K 1. 5. 2023 rozdělit objem 
letošních schválených pro-
středků na platy – do tarifů 
80 % a  20 % do odměn 
v souladu s programovým 
prohlášením vlády.

  Adekvátní navýšení 
výdělků nepedagogům 
v roce 2024.

  Vzdělávání musí přestat 
podléhat politikaření. Školy 
i  rodiče jsou často v  mé-
diích vystavováni nejrůz-
nějším návrhům a  úva-
hám, které neproběhly 
potřebnou odbornou 
diskuzí (rušení 9. tříd, 
problematika povinných 
domácích úkolů, zrušení 
známkování v 1. až 3. třídě, 
přijímací řízení, maturity). 
MŠMT by mělo důsledně 
uvádět na pravou míru 
nekompetentní zásahy do 
fungující vzdělávací sou-
stavy v průběhu revizí RVP.

Priorita vzdělávání 
nesmí padnout

ŠKOLSKÉ ODBORY

Na tiskové konferenci, která se konala na Den učitelů (28. 3.), 
vedení školských odborů mimo jiné oznámilo, že zvažuje 
další protestní kroky v  souvislosti s  chystanou novelou 
zákona o pedagogických pracovnících. Na tiskové konferenci 
vystoupili (zprava): Jana Kašparová, mediální zastoupení 
svazu; František Dobšík, předseda školských odborů; 
Markéta Seidlová, místopředsedkyně; Petr Baierl, předseda 
vysokoškolských odborů

Předseda školských odborů František Dobšík vystoupil 
5. 4. 2023 v Poslanecké sněmovně na tiskové konferenci hnutí 
ANO s kritikou pozměňovacího návrhu poslanců vládní koalice 
k zákonu o pedagogických pracovnících 
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EU se zavázala, že 
do roku 2030 sníží 

plýtvání potravinami 
o 50 procent, tedy 

o 44 milionů 
tun jídla

NAŠE TÉMA

Na projektu spolupracuje Pedagogická 
fakulta Univerzity Karlovy (PedF 
UK) a  Provozně ekonomická fakulta 
Mendelovy univerzity (PEF MENDELU) 
v Brně s hlavním městem Praha.

EU se zavázala, že do roku 2030 
sníží plýtvání potravinami o  50  pro-
cent (o  44 milionů tun jídla), při-
čemž nejvíce se plýtvá na úrovni 
spotřebitelů. „Projekt PedF UK 
a  PEF MENDELU reaguje na tuto 
výzvu a předkládá účinný vzdělávací 
komunikační nástroj k oslovení žáků 
a  nepřímo také domácností. Cílem 
je dětem zábavnou formou vysvětlit, 
proč je nutné přestat plýtvat jídlem 
a jak toho jednoduše dosáhnout,“ říká 
děkan PedF UK prof. Michal Nedělka. 
Akademičtí pracovníci MENDELU 
předali své poznatky kolegům z PedF 
UK. Společně je pak přetvořili do 
interaktivních výukových médií, která 
mají zabezpečit změnu postojů u dětí 
a  případně také dalších členů jejich 
domácností.

Snahou výzkumníků je nejen poskyt-
nout poznatky pro účinnou redukci 
potravinového odpadu, ale také změřit 
její skutečný výsledný efekt. 

Interaktivní projekt zahájil 
pilotáž na pražských ZŠ
Obě univerzity představily učitelům 
vybraných pěti pražských škol nově 
vytvořená média, na nichž pracovaly 
v průběhu minulého roku. Nyní v rámci 
hodnocení zahájily samotnou výuku, 
která má ověřit, zda jsou materiály 
vytvořeny pro žáky dostatečně srozu-
mitelně. „Současně měříme i účinnost 
této intervence. Budeme srovnávat 
znalosti a postoje dětí k plýtvání potra-
vinami před a  po výuce,“ upřesňuje 
Lucie Veselá, jedna z autorek projektu, 
z Mendelovy univerzity v Brně.

Projekt jako jeden z  prvních na 
území EU nabízí ucelený vzdělávací 
program pro předcházení plýtvání s jíd-
lem. „Naší další snahou je po ověření 
všech výstupů vytvořená interaktivní 
výuková média upravit i  pro ostatní 
státy EU, případně další země,“ dodává 
Igor Červený, zastupující PedF UK. 

Pokusná kampaň slavila úspěch
Tři roky rozborů komunálního odpadu 
v  900 brněnských domácnostech při-
nesly konkrétní data o  jejich chování, 

postojích k plýtvání potravinami. Cílem 
bylo nejen zmapovat, kolik domácnosti 
vyplýtvají potravin, ale také zjistit, zda 
a  jak lze chování spotřebitelů ovlivnit. 
Průměrný obyvatel Brna vyhodí ročně 
do popelnice 36,4 kilogramu potravin. 
Nejvíce potravinového odpadu bylo 
nalezeno na sídlišti, konkrétně jde o 53,6 
kila na osobu a rok, je to způsobeno tím, 
že lidé nemají jinou možnost, kam odpad 
vyhodit. Na vesnici jsou přebytky často 
kompostovány nebo zkrmeny. Biologický 
odpad přitom tvoří 48,81 procenta z SKO. 
Nejčastěji se plýtvá ovocem a zeleninou, 
pečivem, hotovým jídlem či mléčnými 
produkty. Vyplývá to z tříletého projektu 
Mendelovy univerzity v Brně.

Získáním dat výzkum začal, následně 
se odborníci z  Provozně ekonomické 
fakulty snažili chování lidí změnit. 
„Během tří let jsme organizovali 
různé kampaně. V  této době jsme 
zaznamenali, že se skutečně objem 
vyplýtvaných potravin ve sledovaných 
lokalitách snížil průměrně o 11 procent, 
z  toho kampani přičítáme 5  procent 
a  6  procent bylo způsobeno změnou 
nakládání s  potravinami během pan-
demie covidu-19,“ uvedla Lucie Veselá 
z Ústavu marketingu a obchodu (PEF).

I  fi nančně nenáročné kampaně 
mohou vést ke snížení plýtvání potravi-
nami. Lidé reagují na letáky, edukativní 
příspěvky na sociálních sítích, nálepky 
na popelnicích, čtou jednoduché infor-
mační brožury a  již během prvního 
roku působení bylo možno změřit 
citelné snížení plýtvání potravinami. 

SMART FOOD + RED

Projekt proti plýtvání 
jídlem se testuje v praxi
Vzdělávací projekt Smart Food, který má odnaučit děti plýtvat 
potravinami a zlepšit jejich vědomosti o spotřebě jídla, se začal 
testovat na vybraných pěti pražských školách. Žákům a učitelům 
v celé ČR nabídne po evaluaci vyhodnocení na počátku září 2023 
nová interaktivní výuková média (tzv. IVM), která jsou dostupná 
na nové platformě FutureBooks, první svého druhu v Česku 
i Evropské unii (EU). 
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Kteří zaměstnanci mají být pova-
žováni za vedoucí zaměstnance se 
všemi pracovněprávními důsledky?
Legální defi nici pojmu „vedoucí 
zaměstnanec“ obsahuje § 11 záko-
níku práce, kde se stanoví:
„Vedoucími zaměstnanci zaměstna-
vatele se rozumějí zaměstnanci, kteří 
jsou na jednotlivých stupních řízení 
zaměstnavatele oprávněni stanovit 
a  ukládat podřízeným zaměstnan-
cům pracovní úkoly, organizovat, řídit 
a kontrolovat jejich práci a dávat jim 
k tomu účelu závazné pokyny.“
Vedoucími zaměstnanci tedy nejsou 
jen členové vrcholového vedení 
zaměstnavatele, ale všichni vedoucí 
organizačních útvarů, úseků, oddě-
lení a  třeba i  mistři. Podstatný je 
ten aspekt, že jde o  zaměstnance, 
kteří řídí podřízené zaměstnance. 
Protože zákoník práce neříká nic 
o jejich počtu, postačí pouze jediný 
podřízený zaměstnanec. Judikatura 
navíc dovozuje, že vedoucím 
zaměstnancem je i  zaměstnanec, 
kterému zatím žádní zaměstnanci 
podřízení nejsou, a to z toho důvodu, 
že jejich pracovní místa ještě nejsou 
obsazena (viz rozsudek Nejvyššího 
soudu ze dne 17. 2. 2004, sp. zn. 21 
Cdo 1863/2003).

Chceme se zaměstnancem uzavřít 
kvalifi kační dohodu. V  zákoníku 
práce je uvedeno, že součástí 
takové dohody je závazek zaměst-
nance setrvat u  zaměstnavatele 
v  zaměstnání po sjednanou dobu, 
nejdéle však po dobu 5 let. Bylo 
by možno sjednat i dobu delší než 
5 let? 

Limity dovoleného odchylování 
od zákona stanoví § 4a zákoníku 
práce. Ten v odstavci prvém stanoví 
pravidlo, že „odchylná úprava práv 
nebo povinností v pracovněprávních 
vztazích nesmí být nižší nebo vyšší, 
než je právo nebo povinnost, které 
stanoví tento zákon nebo kolek-
tivní smlouva jako nejméně nebo 
nejvýše přípustné“. Zároveň podle 
§ 1a odst. 1 zákoníku práce platí, že 
smysl a  účel ustanovení zákoníku 
práce vyjadřují i  základní zásady 
pracovněprávních vztahů, mezi 

nimi pak zejména zásada zvláštní 
zákonné ochrany postavení zaměst-
nance, která je ve smyslu odst. 2 
téhož ustanovení dokonce zásadou, 
jež vyjadřuje hodnoty, které chrání 
veřejný pořádek. 

Protože zákoník práce v  § 234 
odst. 1 stanoví, že závazek zaměst-
nance k  setrvání v  zaměstnání lze 
sjednat „nejdéle“ na dobu 5 let, 
bylo by v  rozporu s citovaným pra-
vidlem a zásadou zvláštní zákonné 
ochrany postavení zaměstnance, 
pokud bychom připustili, že strany 
se mohou od uvedené maximální 
hodnoty odchýlit. 

I  kdyby se na tom strany byly 
ochotné dohodnout, kvalifi kační 
dohodu přesto nelze platně sjednat 
se závazkem zaměstnance k  setr-
vání v zaměstnání na dobu více než 
5 let. 

Uvedená ujednání by odporovala 

zákoníku práce, a  jelikož by tímto 
porušením zákona současně dochá-
zelo ke zjevnému porušení zásady 
zvláštní zákonné ochrany posta-
vení zaměstnance, musel by soud 
– v případě sporu o plnění závazků 
z takto sjednané kvalifi kační dohody 
– přihlédnout k její neplatnosti sám 
z úřední povinnosti, to znamená, aniž 
by jedna nebo druhá strana neplat-
nost dohody (její části) výslovně 
namítala. Uvedená povinnost soudu 
vychází z  výše uvedeného § 1a 
odst.  2 zákoníku práce ve spojení 
s § 588 občanského zákoníku, podle 
něhož „soud přihlédne i bez návrhu 
k  neplatnosti právního jednání, 
které se zjevně příčí dobrým mra-
vům anebo které odporuje zákonu 
a  zjevně narušuje veřejný pořádek. 
To platí i v případě, že právní jednání 
zavazuje k plnění od počátku nemož-
nému“.

Časový limit kvalifikační dohody

Definice pojmu „vedoucí zaměstnanec“
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Je možné se zaměstnancem sjednat 
v pracovní smlouvě vznik pracovního 
poměru od 1. dne měsíce, i když tento 
den připadne na sobotu nebo neděli? 
Nebo se má uzavřít pracovní poměr 
od prvního pracovního dne v měsíci? 
Musí si pak zaměstnanec sám dopla-
tit zdravotní pojištění pro předchozí 
dny pracovního klidu, když již není 
v  pracovním poměru u  předchozího 
zaměstnavatele?

Pracovní poměr vzniká dnem, který 
byl sjednán v pracovní smlouvě jako 
den nástupu do práce (§ 34 odst. 1 

písm. c) a  § 36 zákoníku práce). 
Dnem nástupu do práce lze sjednat 
i  den pracovního klidu a  den vzniku 
pracovního poměru se tedy nemusí 
shodovat se dnem, kdy zaměstna-
nec skutečně začne vykonávat práci. 
Účast zaměstnance na zdravotním 
pojištění se odvíjí od jeho účasti na 
nemocenském pojištění, které vzniká 
dnem zahájení práce. Zároveň platí, 
že pokud bude například pracovní 
poměr sjednán od 1. dne měsíce, kdy 
je neděle, účast na zdravotním pojiš-
tění vzniká až druhý den (pondělí) 

a k tomuto dni přihlásí zaměstnavatel 
zaměstnance u zdravotní pojišťovny. 
V měsíci vzniku pracovního poměru 
má zaměstnanec svůj pojistný vztah 
vyřešen z  titulu zaměstnání po část 
tohoto měsíce, za 1. den měsíce 
nemusí platit žádné pojistné ani se 
sám přihlašovat u  zdravotní pojiš-
ťovny. Pokud je pojištěnec v  rámci 
kalendářního měsíce alespoň jeden 
den registrován u zdravotní pojišťovny 
jako zaměstnanec, má pojistný vztah 
vyřešen po celý tento kalendářní 
měsíc.

Den vzniku pracovního poměru – definice

Jakým způsobem upravuje zákoník 
práce pracovní zařazení zaměst-
nance při návratu zaměstnance po 
skončení doby poskytování dlouho-
dobé péče v případech podle zákona 
o nemocenském pojištění?

Zaměstnanec, který poskytuje dlou-
hodobou péči (a pobírá z toho důvodu 
dlouhodobé ošetřovné), má podle 
§ 47 zákoníku práce stejnou ochranu 
jako zaměstnanec, který nastoupí do 
práce po skončení dočasné pracovní 
neschopnosti či jiných překážek 
v  práci. V  § 47 zákoníku práce se 
k tomu stanoví:

Nastoupí-li zaměstnanec po skončení 
výkonu veřejné funkce nebo činnosti 
pro odborovou organizaci, pro kterou 
byl uvolněn v  rozsahu pracovní doby, 
nebo po skončení vojenského cvičení 
nebo služby v  operačním nasazení 
nebo zaměstnankyně po skončení 
mateřské dovolené nebo zaměstnanec 
po skončení otcovské dovolené nebo 
rodičovské dovolené v  rozsahu doby, 
po kterou je zaměstnankyně oprávněna 
čerpat mateřskou dovolenou, nebo po 
skončení doby poskytování dlouhodobé 
péče v případech podle zákona o nemo-
cenském pojištění nebo po skončení 

doby ošetřování dítěte mladšího než 
10 let nebo jiné fyzické osoby v přípa-
dech podle zákona o  nemocenském 
pojištění a  doby péče o  dítě mladší 
než 10 let z  důvodů stanovených 
zákonem o  nemocenském pojištění, 
do práce anebo nastoupí-li do práce 
zaměstnanec po skončení dočasné 
pracovní neschopnosti nebo karantény, 
je zaměstnavatel povinen zařadit je na 
jejich původní práci a pracoviště. Není-li 
to možné proto, že původní práce 
odpadla nebo pracoviště bylo zrušeno, 
je zaměstnavatel povinen zařadit je 
podle pracovní smlouvy.

Návrat z dlouhodobé péče a pracovní zařazení

Podle jakých zásad je možno dělit 
přestávky v  práci na jídlo a  oddech 
na více částí?

V  § 88 odst. 2 zákoníku práce se 
stanoví, že v  případě rozdělení pře-
stávky v práci na jídlo a oddech musí 
alespoň jedna její část činit nejméně 
15 minut. Minimální výměru dalších 
částí přestávky zákon nevymezuje. 
Dělení přestávek v  práci představuje 
pouze možnost poskytnutou zákonem 
k řešení provozních potřeb zaměstna-
vatele, nikoli povinnost. Základním 
pravidlem pro poskytování přestávek 
v  práci tedy je, že zaměstnavatel ji 
zaměstnanci umožní vyčerpat najed-
nou a vcelku. 

Má-li být přestávka dělena, mělo by 
k tomu docházet na základě objektiv-
ních a  důležitých důvodů, jako jsou 
například provozní, technické nebo jiné 

objektivně dané okolnosti organizace 
práce. Vzhledem k  tomu, že dělení 
přestávek v  práci na jídlo a  oddech 
je bezpochyby opatřením týkajícím 
se většího počtu zaměstnanců, má 
zaměstnavatel povinnost jej ve smy-
slu § 287 odst. 2 písm. g) projednat 
s  odborovou organizací. Vyloučena 
není ani výslovná úprava této proble-
matiky v kolektivní smlouvě. Je nutné 
podotknout, že znění § 88 odst.  2 
rozhodně nemůže být vykládáno 
takovým způsobem, že přestávku je 
možné rozdělit tak, aby jedna její část 
trvala 15 minut a zbytek byl rozdroben 
do několika například 3minutových 
úseků. Takový postup by nebyl v sou-
ladu s účelem právní úpravy přestávek 
v práci, a tedy ani se základními zása-
dami pracovněprávních vztahů vyjád-
řenými v § 1 písm. a) zákoníku práce. 

Dělení přestávek v práci na jídlo a oddech
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Na vaše otázky odpovídá právník 
školských odborů Mgr. Ing. Vít Berka

Je možné se zaměstnancem, se 
kterým byl rozvázán pracovní poměr 
z  organizačních důvodů, uzavřít 
dohodu o  provedení práce, aniž by 
zaměstnanec musel vracet odstupné?

Odpověď na uvedenou otázku vyplývá 
z  ustanovení § 68 odst. 1 zákoníku 
práce, kde je uvedeno:

„Bude-li zaměstnanec po skončení 
pracovního poměru konat práci u dosa-
vadního zaměstnavatele v  pracovním 
poměru nebo na základě dohody o pra-
covní činnosti před uplynutím doby 

určené podle počtu násobků průměr-
ných výdělků, z  nichž byla odvozena 
výše odstupného, je povinen tomuto 
zaměstnavateli vrátit odstupné nebo 
jeho poměrnou část.“

Podle citované úpravy bude odstupné 
nebo jeho poměrnou část zaměstnanec 
vracet pouze tehdy, uzavře-li s  před-
chozím zaměstnavatelem pracovní 
smlouvu nebo dohodu o pracovní čin-
nosti. Jestliže uzavře dohodu o prove-
dení práce, odstupné ani jakoukoliv jeho 
část zaměstnavateli vracet nebude.

Jsem na mateřské dovolené a  po 
jejím skončení chci čerpat „běžnou“ 
dovolenou a teprve potom jít na rodi-
čovskou dovolenou. Musím o čerpání 
dovolené zaměstnavatele žádat, nebo 
se dovolená v návaznosti na mateř-
skou dovolenou poskytuje automa-
ticky?

V § 217 odst. 5 zákoníku práce se 
stanoví:

„Požádá-li zaměstnankyně zaměst-
navatele o  poskytnutí dovolené 
tak, aby navazovala bezprostředně 
na skončení mateřské dovolené, 
a  zaměstnanec zaměstnavatele 
o poskytnutí dovolené tak, aby navazo-

vala bezprostředně na skončení rodi-
čovské dovolené do doby, po kterou 
je zaměstnankyně oprávněna čerpat 
mateřskou dovolenou, je zaměstnava-
tel povinen jejich žádosti vyhovět.“

Zákon tedy výslovně stanoví, že 
o poskytnutí dovolené v daném případě 
je nutno žádat. Zaměstnavatelé ji nepo-
skytují automaticky, i když nemají volbu 
při podané žádosti, zda dovolenou 
poskytnou, či nikoliv, ale poskytnout ji 
musí. Možná je praxe, že zaměstnan-
kyně po skončení mateřské dovolené 
požádá o  nevyčerpanou dovolenou 
a v jedné žádosti požádá zároveň o čer-
pání rodičovské dovolené.

Je platné rozhodnutí zaměstnavatele 
o  snížení osobního příplatku, když 
tuto změnu zaměstnanci písemně 
nezdůvodní? Nebo jde o  porušení 
zákona a zaměstnanci zůstává nárok 
na osobní příplatek v původní výši?

Údaj o  výši osobního příplatku je 
podle § 136 odst. 2 zákoníku práce 
zaměstnavatel povinen uvést v plato-
vém výměru, protože jde o pravidelně 
měsíčně poskytovanou složku platu. 
V  § 136 odst. 2 zákoníku práce je 
také uvedeno, že v případě, kdy dojde 
ke změně skutečností uvedených 
v platovém výměru, je zaměstnavatel 
povinen tuto skutečnost zaměstnanci 
písemně oznámit, včetně uvedení 
důvodů, a to nejpozději v den, kdy tato 
změna nabývá účinnosti. Pokud jde 
o právní důsledky nedodržení uvedené 
povinnosti zaměstnavatele, vyjádřil se 
k tomuto problému Nejvyšší soud ČR 
ve svém rozhodnutí ze dne 22. 1. 2014 
sp. zn. 21 Cdo 1752/2013 takto:

„Protože osobní příplatek jako pra-
videlně měsíčně poskytovaná složka 
platu patří mezi skutečnosti, které je 
zaměstnavatel povinen uvést v  plato-
vém výměru vydaném zaměstnanci 
(§  136 odst. 2 věta první zákoníku 
práce), a protože snížením nebo odně-
tím osobního příplatku přiznaného 
zaměstnanci dochází ke změně těchto 
skutečností, je zaměstnavatel povinen 
své rozhodnutí o  snížení nebo odnětí 
osobního příplatku zaměstnanci 
písemně oznámit včetně uvedení 
důvodů, a to nejpozději v den, kdy tato 
změna nabývá účinnosti (§ 136 odst. 
2 věta třetí zákoníku práce). Nesplnění 
této povinnosti zaměstnavatele však 
samo o sobě nemá za následek zacho-
vání nároku zaměstnance na osobní 
příplatek v původně přiznané výši, neboť 
rozhodující je, zda pro snížení nebo 
odnětí osobního příplatku byly splněny 
předpoklady vyplývající ze zákona.“

Zdůvodnění 
snížení osobního 
příplatku

Vracení odstupného 
zaměstnavateli

Když dovolená 
navazuje na „mateřskou“
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právník radí

Jak řeší zákoník práce případy, kdy 
zaměstnanec chce ze zdravotních 
důvodů změnit vykonávanou práci, 
ale dále zůstat u  zaměstnavatele 
v pracovním poměru?

Zákoník práce s  takovými případy 
počítá a  postup upravuje v  § 45. 
Podle jeho ustanovení platí, že pokud 
zaměstnanec požádá o převedení na 
jinou práci nebo pracoviště, popřípadě 
o  přeložení do jiného místa, protože 
podle doporučení poskytovatele pra-
covnělékařských služeb není vhodné, 
aby dále konal dosavadní práci nebo 
pracoval na dosavadním pracovišti, 

zaměstnavatel je povinen mu to umož-
nit, jakmile to dovolí jeho provozní 
možnosti. Přitom musí dbát, aby práce 
i  pracoviště, na které zaměstnance 
převádí, byly pro něho vhodné. Nejde 
tedy o zdravotní důvody, pro které je 
zaměstnavatel povinen zaměstnance 
převést na jinou práci (§ 41 odst. 1), 
ale jde pouze o  doporučení jiné 
vhodné práce. Takovým žádostem je 
pak zaměstnavatel povinen vyhovět, 
ale jen pokud mu to dovolují provozní 
možnosti. Pokud by svou povinnost 
nesplnil, musel by být schopen proká-
zat, že to provozní důvody neumožnily. 

Do doby změny (přeložení, převedení) 
však zaměstnanec nemůže odmít-
nout výkon práce ani z tohoto důvodu 
okamžitě zrušit pracovní poměr. 
Zaměstnanec může samozřejmě 
svého zaměstnavatele kdykoliv 
požádat o  převedení na jinou práci, 
pokud mu dosavadní práce z  jaké-
hokoliv důvodu (nejen zdravotního) 
nevyhovuje. Totéž platí o  přeložení 
do jiného místa výkonu práce. Podle 
§ 40 zákoníku práce lze obsah pra-
covního poměru změnit, dohodnou-li 
se zaměstnavatel a zaměstnanec na 
jeho změně.

Předsedovi zkušební maturitní 
komise v  naší škole poskytujeme 
cestovní náhrady ve výši stano-
vené zákoníkem práce (stravné, 
jízdní výdaje apod.). Máme před-
sedovi komise poskytovat cestovní 
náhrady pouze po dobu cesty z jeho 
bydliště do školy, nebo za celou 
dobu trvání pracovní cesty, tj. od 
počátku cesty až do návratu zpět?

V daném případě je nutno postu-
povat podle § 184 odst. 1 školského 
zákona, kde se stanoví:

„Účast členů ve zkušební komisi 
pro závěrečné zkoušky, maturitní 
zkoušky, absolutorium v  konzerva-

toři, absolutorium a  činnost komi-
saře je jiným úkonem v  obecném 
zájmu, při němž náleží zaměstnanci 
náhrada mzdy nebo platu ve výši 
průměrného výdělku. V těchto přípa-
dech se nepoužije § 206 odst. 3 a 4 
zákoníku práce. Právnická osoba, 
která vykonává činnost školy, ve 
které se zkoušky konají, poskytuje 
osobám uvedeným ve větě první 
cestovní náhrady za podmínek a ve 
výši stanovených v  části sedmé 
zákoníku práce s  tím, že za pravi-
delné pracoviště pro účely cestov-
ních náhrad se považuje bydliště 
těchto osob.“

V § 184 školského zákona je uve-
den odkaz na část sedmou zákoníku 
práce. To znamená, že např. předse-
dům zkušebních maturitních komisí 
náleží cestovní náhrady za obdob-
ných podmínek jako zaměstnancům 
školy, ve které se konají maturitní 
zkoušky. Ustanovení § 184 odst. 1 
školského zákona však pro uvedené 
účely stanoví fi ktivní pracoviště, jímž 
je bydliště předsedy komise. Z toho 
důvodu budou cestovní náhrady 
předsedům komisí poskytovány po 
celou dobu trvání pracovní cesty 
(od okamžiku, kdy odjedou z místa 
bydliště, až do jejich návratu zpět).

Poskytování náhrad předsedovi maturitní komise

Převedení na jinou práci ze zdravotních důvodů
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ZAMĚŘENO NA

Počet vysokoškoláků se v  prvním 
desetiletí tohoto století zdvojnásobil až 
na 400 tisíc. Do roku 2019 však došlo 
k  výraznému poklesu na 289  tisíc. 
V  posledních pěti letech studuje na 
našich vysokých školách „pouze“ přes 
300 tisíc posluchačů. Z  nich 60 tisíc 
studium v daném roce ukončilo. Počet 
absolventů se snižuje, což usnadňuje 
jejich vstup do prvního zaměstnání.

Vysokoškoláci si 
(zatím) mohou vybírat
Přestože se u nás v posledních letech 
mzdy výrazně navyšovaly, reálně se 
propadají o nemalá procenta. To vede 
absolventy vysokých škol k představě 
o jejich stále vyšší částce. Dnes už se 
dostává na hranici 40 tisíc. Většina 
fi rem se vzpamatovala z  covido-
vého šoku a  je připravena navyšo-

vat absolventům jejich příjmy. A  to 
i  v  současné, málo příznivé sociální 
a  ekonomické situaci. Nejštědřejší 
zůstávají odvětví informačních tech-
nologií, bankovnictví a  obchodu. 
Neslábne zájem o technické profese, 
po delší době rovněž o pedagogické 
pracovníky, jimž se výrazně navýšily 
platy. Uvedená situace se však může 
v  následujících neklidných měsících 
kdykoli proměňovat. 

Požadavky a nároky 
na obou stranách
Mladí vysokoškoláci mají své kon-
krétní, ne vždy reálné představy 
o svém pracovním uplatnění. Na druhé 
straně jejich zaměstnavatelé vyžadují 
splnění základních podmínek. „Za prvé 
jde o  samotné zaměření a  znalosti. 
Za druhé je důležitá praxe získaná již 

během studia (pokud možno v oboru 
a čím delší, tím lépe). A za třetí hraje 
roli jazyková vybavenost, primárně 
jde o  angličtinu,“ upřesňuje analy-
tik společnosti LMC Tomáš Ervín 
Dombrovský. Důležitou roli sehrávají 
měkké dovednosti, uchazečova vyzrálá 
osobnost. K ní patří pokora, trpělivost, 
pracovitost a  samostatnost. Nesmí 
chybět ani analytické myšlení a orga-
nizační dovednosti. Přednost mají ti, 
kteří začínali už v průběhu studia pra-
covat ve vybrané fi rmě. Vysokoškoláci 
nekladou důraz pouze na výši své 
první mzdy. Často upřednostňují pra-
covní jistotu, dobré jméno fi rmy a její 
přátelské prostředí a  stabilitu. Stále 
častěji kladou do popředí rovnováhu 
mezi prací a  volným časem. Většina 
z  nich se chce dále (sebe)vzdělávat 
a  zdokonalovat ve vystudovaném 
oboru.

Zůstávají v oboru, učí ve škole
Mnohé ankety mezi absolventy uka-
zují na skutečnost, že asi 60 procent 
z nich pracuje v oboru, který si zvolili. 
Dnes už se to týká i absolventů fakult 
připravujících učitele pro regionální 
školství. Stále více nastupujících 
kantorů zůstává ve škole a věnuje se 
svému vystudovanému oboru. Přesné 
údaje nejsou k dispozici, neboť podle 
sdělení MŠMT „neexistuje centrální 
registr pedagogických pracovníků“. 
Situace například na Pedagogické 
fakultě Západočeské univerzity se 
v  posledních letech výrazně promě-
nila a  zlepšila. Až 90 procent jejích 
absolventů odchází do škol a posiluje 
pedagogické sbory. Ještě před třemi 
lety to bylo jen kolem 60 procent.

Vysokoškolské vzdělání není jedinou 
zárukou úspěšného vstupu mladé 
generace do praktického života. 
Kromě společensky žádoucího oboru 
rozhoduje všestranná osobnost 
mladého člověka, znalost technolo-
gií a  aplikací použitelných přímo na 
pracovišti, otevřenost ke změnám 
a schopnost přijímat odpovědnost za 
svá rozhodnutí.                                                                                 

ROK

Uplatnění absolventů 
vysokých škol v praxi
Absolventi vysokých škol dosud mají na našem trhu práce 
výhodnou pozici, která se ustálila po přechodné covidové krizi. 
Velmi často si mohou z nabídky volných míst vybírat a klást 
přiměřené podmínky. Většina fi rem jim vychází vstříc. 

Stále více nastupujících 
kantorů zůstává ve škole a věnuje 
se svému vystudovanému oboru
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Kdy bylo muzeum založeno a čí to byl 
nápad?

Bylo to v  roce 1994. Jako první se 
v  expozici objevily kuriózní předměty 
nashromážděné během úvodních 
ročníků festivalu Pelhřimov – město 
rekordů, který pořádal studentský klub 
Dobrý den. 

Co všechno zde mohou návštěvníci 
vidět?

V  pěti zrekonstruovaných patrech 
historické věže se nám podařilo nashro-
máždit stovky exponátů jinde na světě 
nevídaných. Jsou zde pohromadě veš-
kerá NEJ, která mají nějakou souvislost 
s  Českou republikou a  byla vytvořena 
českými občany nebo na území České 
republiky.

Když k  vám přijedou školní děti na 
výlet, na co se mohou těšit?

Uvidí třeba 222× zmenšenou 
Slovanskou epopej, ručně vyšívanou 
mapu Evropy, Pražský hrad ze špejlí, 
obraz Mony Lisy z  rýže či čtyřmetro-
vého plyšového medvěda. V  expozici 
Zlaté české ručičky naleznete největší 
zápalkový obraz na světě a 90 dalších 
unikátů ze sirek a sirkových hlaviček – 
včetně funkčních hudebních nástrojů. 
Na zahradě kromě obřího kuchyň-
ského nádobí najdete i  sochy vyřezá-
vané motorovou pilou a  obří poštovní 

schránku. Děti se v pohodě vydovádějí 
a spořádají svačinu, páni učitelé a paní 
učitelky si zatím chvilku v klidu vydech-
nou… a  pak si udělají společnou fotku 
s mamutem v životní velikosti, která se 
stane nezapomenutelnou vzpomínkou 
na jejich školním webu.

Dalším zajímavým cílem je i  Síň fi l-
mové slávy bratří Lipských – přímo na 
pelhřimovském náměstí – nebo Malé 
muzeum Bible…

Ano, to je pouhé tři kilometry od 
nás, ve Starém Pelhřimově. Tam vám 
například předvedou výrobu knih z doby 
Gutenbergova knihtisku. V  Pelhřimově 
tak při jediné cestě autobusem mohou 
děti strávit celý zajímavý den! 

Zajímavá je i fotografi cká expozice, jež 
zachycuje nejlepší momenty uplynu-
lých ročníků. 

Tady si návštěvníci mohou prohléd-
nout záběry z netradičních akcí i rekord-
ních pokusů pořádaných na území ČR; 
přibližuje i atmosféru zahraničních fes-
tivalů, kterých jsme se zúčastnili.

Jaké země jste už navštívili?
Belgii, Polsko, Německo, Slovensko, 

reprezentovali jsme ČR v Rusku. Dlouhá 
léta jsme navštěvovali festivaly rekordů 
ve francouzských městečkách La 
Tour-Blanche a  Rébénacq. Francouzští 

borci se na oplátku účastnili našeho festi-
valu a tato země se už navždy stala „zemí 
našeho srdce“. A  těmto našim kamará-
dům je u nás věnován i jeden fotopanel.

Co se u vás nejvíc líbí školním dětem?
K nejobdivovanějším exponátům patří 

čokoládový model zámku Chaumont 
na Loiře, který stvořily šikovné slečny 
cukrářky ze Střední odborné školy 
v Nové Pace. Dalším oblíbeným před-
mětem je miniaturní motocykl (vysoký 
asi jako láhev limonády) – na něj se 
mohou děti i posadit a udělat si fotku. 
V  expozici Zlaté české ručičky pány 
kluky zaujme například model bitevní 
lodi Bismarck slepený z 85 000 mincí 

Tip na školní výlet: 
Muzeum rekordů v Pelhřimově bylo otevřeno jako jediné zařízení 
svého druhu ve střední Evropě. Má dvě vnitřní expozice a zahradu 
s obřími předměty, které skýtají stovky největších, nejmenších, 
nejdelších a nejtěžších exponátů. Ředitel muzea Ing. Josef Vaněk 
(52) dodává, že jsou zde evidována všechna NEJ, a proto je muzeum 
oblíbeným turistickým cílem a ideálním tipem pro školní výlety!

Vsaď si na šestku u obří kostky! 
Jedním z nejtěžších exponátů 
expozice je dřevěná kostka, kterou 
vyrobili ze 6 druhů dřeva dovední 
truhláři v rodinné fi rmě Podzimek 
a synové v Třešti. Má rozměry 
79 × 79 × 79 cm a váží 164 kg!

Přijeďte se za námi podívat a napsat nejdelší 
dopis Ježíškovi: v minulosti dosáhl délky 
614,42 m a hmotnosti 31 kg. Svá přáníčka na 
Ježíškův „kreslicí a psací stroj“ u nás psaly 
děti z pelhřimovských škol, členové smíšené 
španělské výpravy, měli jsme zde návštěvy 
z Anglie i Ameriky a ta nejvzdálenější 
dokonce připutovala až ze Západní Papuy!
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Josef Vaněk, ředitel Muzea 
rekordů v Pelhřimově, 
s kanonýrem Antonínem 
Panenkou

a slečny se rády pomazlí se čtyřmetro-
vým plyšovým medvídkem.

Jaký tu máte největší exponát?
Je to mamut upletený v  životní veli-

kosti z  březového proutí, který zdobí 
zahradu expozice Zlaté české ručičky. 
Děti u něj velmi rády piknikují…

A nejkurióznější kuriozitou je která?
Každý si najde něco podle svého 

gusta. Hudebně založeným návštěvní-
kům se líbí funkční nástroje vyrobené 
ze zápalek, učitelé fyziky ocení model 
lokomotivy s parním strojem zhotovený 
ze skla, výtvarníci žasnou nad zmenše-
nou Slovanskou epopejí. Zřejmě nejku-
rióznějším způsobem se do Pelhřimova 
dostala robotka Matylda – přijela totiž 
stopem! A jelikož slovo robot vymysleli 
čeští spisovatelé bratři Karel a  Josef 
Čapkové, reprezentovala dokonce ČR 
na světové výstavě v Dubaji.

Česká databanka rekordů v  součas-
nosti eviduje již tisíce rekordů či kurio-
zit. Stále mají lidé co vymýšlet?

Pořád. A  každoročně přibývá mezi 
třemi a čtyřmi stovkami nových rekordů. 
Největší akcí, na níž se NEJlepší výkony 
prezentují, je tradiční festival „Pelhřimov 
– město rekordů“. 

A když se ve škole rozhodnou s něja-
kým rekordem přihlásit, jak mají postu-
povat?

Přihlásit se s nápadem na nový rekord 
je naprosto jednoduché. Nastíní nám 
svůj nápad a my jim obratem zjistíme, 
zda stejný výkon již evidujeme v České 
databance rekordů. A  tudíž ho budou 
muset buď překonat, či v  případě, že 
nikdo zatím nic podobného nevymyslel, 
tak oni se – v případě úspěšné realizace 
– stanou novými rekordmany. Přihlásit 
se může i celá škola a vytvořit hromadný 
rekord, do něhož se zapojí všichni žáci. 

Takový výkon pak slouží ke krásné pre-
zentaci nejen školy, ale i obce či města.

Od roku 1996 do roku 2002 jste 
vytvářeli dodatky pro česká vydání 
Guinnessovy knihy rekordů… 

Ano. A v roce 2003 už jsme těch nej-
lepších výkonů měli zaevidováno tolik, 

Muzeum rekordů 
Pelhřimov

Symbolem 17. 11. 1989 
se stalo oblíbené gesto 
prezidenta Václava Havla, 
tzv. „véčko“, představující 
vítězství. Dne 15. 11. 2019 
sestavilo 1 496 žáků 
a učitelů pelhřimovských 
škol živý lidský obraz 
tvořený „véčkem“ 
o rozměrech 11 × 45 m 
a srdcem (7,5 × 14 m). 
Ten poté doplnila největší 
česká vlajka o rozměrech 
12 × 18 m, kterou přinesli 
studenti SPŠ a SOU 
Pelhřimov, a putující 
dvoumetrové háčkované 
srdce z muzea rekordů

Na památku Jaroslava Foglara 
a jeho legendárního komiksu jsme 
před lety na zahradu expozice Zlaté 
české ručičky zasadili strom gingko. 
Myšlenka vzdát poctu Rychlým šípům 
se zalíbila řediteli učiliště z Horního 
Slavkova Petru Čavojskému, který pak 
se svými žáky vyrobil obří hlavolam 
ježek v kleci. Jsme rádi, že ideály, 
které pan Foglar uznával a propagoval, 
jsou stále živé
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že jsme začali vydávat vlastní Českou 
knihu rekordů. Na jejích stránkách se 
objevují i  zeměpisná a  přírodopisná 
NEJ jednotlivých krajů republiky a slouží 
tudíž i jako zcela netradiční učebnice.

Blíží se doba konce školního roku 
a s tím spojené školní výlety…

Máme otevřeno každý den: žáci tu 
mohou navíc absolvovat zábavný edu-
kativní test a  každá výprava dostane 
jako dárek Českou knihu rekordů. :-)

EVA ROKYTOVÁ
Foto: archiv Muzea rekordů Pelhřimov

Motorka z 22 druhů 
dřeva! Jedná se 
o legendární Jawu 250, 
lidově zvanou „pérák“, 
a postaral se o ni 
truhlář Pavel Svoboda. 
Model byl vyroben 
v měřítku 1 : 1, váží 
45 kg a má rozměry 
shodné s originálem: 
délka 2 000 mm, šířka 
695 mm, výška 965 mm, 
rozvor 1 297 mm. Práce 
na něm zabrala 2 077 
hodin čistého času

Při návštěvě tu žáci mohou absolvovat 
zábavný edukativní test a každá výprava 
dostane jako dárek Českou knihu rekordů

Herec Josef Dvořák 
s obřím trychtýřem

Největší plyšák v Čechách 
se jmenuje Kuky: je 4 metry 
vysoký, váží 25 kg a jeho 
zmenšená verze hrála hlavní 
roli v úspěšném českém fi lmu 
pro děti Kuky se vrací

DOSTAVENÍČKO S OSOBNOSTÍ

V polovině dubna 2023 se usku-
tečnil v Poslanecké sněmovně 
kulatý stůl k  novele zákona 
o pedagogických pracovnících. 
Pozváni byli zástupci 13 škol-
ských organizací, které vyjádřily 
nesouhlas s  pozměňovacím 
návrhem poslanců pěti koalič-
ních stran, v němž se omezuje 
garance fi nancí na platy ze 
všech pedagogických pracov-
níků pouze na učitele.

František Dobšík, předseda 
školských odborů: „Děkuji všem 
zástupcům školských organi-
zací, kteří se zúčastnili kula-
tého stolu, který jsme iniciovali 
a  zaštítila ho poslankyně Jana 
Berkovcová (ANO). Svými argu-
menty jsme, doufám, otevřeli 
oči všem a  hlavně poslancům 
pětikoalice - předkladatelům 
pozměňovacího návrhu k novele 
zákona. Snad vidí, jak hluboký 
příkop vykopali, když 130 % 

průměrné mzdy si podle nich 
zaslouží jen učitelé. Rozdělili 
pedagogy na učitele a  ostatní 
„druhořadé“.  Ukázalo se, že 
důvodem této „diskriminace“ 
jsou, jak jsme se domnívali, 
úspory ve státním rozpočtu. 
Chceme jejich vyčíslení a výpo-
čty, kolik miliard bude třeba dát 
na platy v  případě schválení 
pozměňovacího návrhu, a kolik 
bude činit úspora za „nepřidání“ 
ostatním pedagogům. Poslanec 
Marek Výborný, jeden z předkla-
datelů pozměňovacího návrhu 
nás ujišťoval, že si je vědom 
důležitosti fi nančně ocenit 
speciální pedagogy, školní psy-
chology, vychovatele a  další. 
Věřím, že důkazem dobré vůle 
o  nápravu bude snaha zajistit 
dostatek fi nančních prostředků 
na růst platů všech pedagogic-
kých pracovníků i nepedagogů.“

(JAK)

Kulatý stůl k novele 
zákona o pedagogických pracovnících 

Jednání kulatého stolu zaštítila 
poslankyně Jana Berkovcová, diskutoval také 
předseda školských odborů František Dobšík

Jednání se zúčastnila i řada odborníků školských odborů
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MĚLI BYSTE VĚDĚT

Ministerstvo zdravotnictví podle 
poslankyně Renáty Zajíčkové pra-
cuje na návrzích úprav hygienických 
norem pro školy. 

Deváté třídy by mělo letos podle 
údajů ministerstva školství opustit asi 
106 tisíc žáků, zhruba o 33 procent víc 
než před čtyřmi lety. Velký nápor by 
měly čekat zvláště střední školy v kraj-
ských městech. 

Podle současných vyhlášek o vzdě-
lávání smí být ve třídě školky nejvýše 
24 dětí, ve třídě základní a střední školy 
30 žáků. Zřizovatel však může podle 

školského zákona povolit výjimku 
a povolený počet žáků ve třídě zvýšit 
ještě o  čtyři. Předpokladem je, že to 
nebude na újmu kvalitě vzdělávání 

a budou dodrženy podmínky bezpeč-
nosti a ochrany zdraví.

Školy a školská zařízení mají podle 
hygieniků možnost požádat místně 
příslušnou krajskou hygienickou sta-
nici o povolení výjimky z hygienických 
požadavků upravujících jejich prosto-
rové a provozní podmínky. Jde o reakci 
na nástup populačně silnějších ročníků 
ke studiu a z toho vyplývajícího náporu 
na kapacitu škol. Nová vyhláška by 
mohla platit od 1. července, uvedla 
poslankyně Renáta Zajíčková.

RED + HS ČR

Školy mohou žádat o výjimku 
z hygienických požadavků

Právě to je cílem projektu Dějepis+, 
který už dva roky testují učitelé na více 
než dvou stovkách škol. Výsledky jsou 
podle ministerstva školství dobré.

Inovativní výuka dějin 20. století
Nový způsob výuky dějin 20. století 
začalo ověřovat ministerstvo školství 
v  září v  roce 2021 v  rámci projetu 
Dějepis+, který má přispět k tomu, aby 
žáci díky výuce moderních dějin lépe 
chápali souvislosti nedávné historie 
se současností. Na realizaci projektu 

spolupracuje Národní pedagogický 
institut s Ústavem pro studium totalit-
ních režimů.

Žáci se například v  hodinách děje-
pisu učí rozebírat dobové texty, foto-
grafi e nebo fi lmové ukázky, vyhledávat 
informace a  kriticky hodnotit jejich 
věrohodnost. Tímto způsobem podle 
odborníků prohlubují historickou gra-
motnost, lépe tak pochopí příčiny 
a  důsledky historických dějů. Projekt 
probíhá na více než dvou stovkách 
základních i  středních škol na celém 
území Česka. Podle ministerstva škol-
ství má moderní přístup k výuce dobré 
výsledky.

Vzor pro zavádění chystané reformy
Do projektu Dějepis+ se zapojilo 
také například Klasické gymnázium 
Modřany v Praze. „Je to časově nároč-
nější, někdy výrazně a někdy i na úkor 
soukromého času – do odpoledne 
nebo po večerech. Učitel si musí dát 
pozor na časové plánování, jak jednot-

livé kroky budou navazovat a kolik jim 
má dát času. Motivuje mě to, že mě to 
baví a baví to i ty žáky,“ řekl Českému 
rozhlasu učitel Václav Adámek.

Do pokusného ověřování je zapo-
jeno na 400 učitelů dějepisu. Ti se 
vzájemně podporují a sdílejí své zku-
šenosti s inovacemi ve výuce.

„Ukazuje se nám, že k proměně výuky 
ve třídách nestačí proměnit jen zadání, 
které má stát vůči školám v  rámci 
vzdělávacích programů, kde se píše, 
co se má probrat, ale učitelé potřebují 
i kontinuální a dlouhodobou podporu, 
aby výuku skutečně proměnili. A uka-
zuje se, že právě to, že se setkávají 
s učiteli stejného předmětu a jsou pod 
nějakým metodickým vedením, je tou 
cestou, jak výuku proměnit,“ vysvětlil 
ředitel odboru řízení a podpory regio-
nálního školství resortu Jan Mušuta.

Pokud se tento model osvědčí, 
chtělo by ministerstvo nový způsob 
výuky rozšiřovat (případně i do dalších 
předmětů) v rámci chystané reformy 
vzdělávání na základních školách.

Detailní informace naleznete 
na stránkách Národního pedago-
gického institutu ČR na adrese 
www.npi.cz/projekty/4588-dejepis-plus.

red

Projekt Dějepis+ se podle 
ministerstva osvědčil
V Česku se už řadu let debatuje o možnostech zkvalitnění výuky 
dějepisu, který je stále vnímán jako bifl ovací předmět založený 
na výčtu letopočtů a událostí. Podle odborníků by se děti měly 
učit pracovat s informacemi a rozvíjet kritické myšlení. 

Cílem projektu 
je prohloubit 
u žáků 
historickou 
gramotnost

Ministerstvo 
zdravotnictví 

pracuje na 
návrzích 

úprav 
hygienických 

norem pro 
školy
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NAŠE KNIHOVNIČKA

„Poslední dobou mám 
dojem, že naší mládeži pře-
stávám rozumět. Používají 
mezi sebou různé zkratky, 
divné výrazy a zvláštní spo-
jení. Často vůbec netuším, 
o  čem se baví. Mají svůj 
svébytný jazyk, většinou 
odvozený z  angličtiny. 
K tomu se přihlásila umělá 
inteligence.“ 

„Pomalu se v tom utápím 
a  ztrácím,“ posteskne si 
Turová. „Imo, zlatá kybermlá-
dež. Kolem ChatGPT je teď 
hroznej hajp,“ podivně zare-
cituje Hromádka. „Zpomal. 
Už ani tobě nerozumím. 
Jaký hajp a imo?“ rozpačitě 
a  nevěřícně zírá kolegyně. 
„Chápu tě. To by ses musela 
nejdřív podívat do digitál-
ního Slovníku kybermládeže 
od Pavla Matějíčka. V  něm 
bys zjistila, že hajpovat zna-
mená být populární. Imo, 
podle mého názoru, používá 
generace, která se narodila 
už s  mobilem a  počítačem 
v  kolébce. Inteligentního 
robota snad znáš, ne?“ 

nesměle se doptává dobře 
naladěný Hromádka. 

„Václave, možná tě naštvu, 
ale měl bys přestat fl exit,“ 
pohotově vystartuje Turová. 
„Myslíš jako chlubit se?“ 
„Nice!“ „Kolegyně, ty jsi ale 
kjůt, vlastně roztomilá. My 
dva si nakonec porozumíme, 

aniž bychom mluvili hezky 
česky,“ přátelsky se po-
usměje Hromádka. „Musím 
se přiznat, že jsem už dříve 
do zmiňovaného slovníku 
potajmu nahlédla. Dobře 
vím, že nejsi žádný bůmr. Jsi 
pořád můj dobrý feláč,“ zhlu-
boka se nadechne Turová. 

„Jako tvůj kamarád budu 
rád, když v rámci revize škol-
ního vzdělávacího programu 
navrhneme řediteli nový 
předmět. Jeho obsahem 
bude současná mluva naší 
školní mládeže,“ navrhuje 
Hromádka. „To chceš, aby 
se v  ní žáci ještě více zdo-
konalovali a  získávali další 
klíčové dovednosti?“ bez-
radně pokrčí rameny Turová. 
„Ani náhodou. Ten předmět 
by výhradně pomáhal nám 
učitelům a našemu dalšímu 
vzdělávání. Mohli bychom 
se více přiblížit svým žákům. 
Lépe jim porozumět a ještě 
posílit wellbeing, přátelskou 
pohodu ve škole,“ pochva-
luje si češtinář. „Kůl, bezva 
nápad, souhlas! Kdo chce 
učit současnou mládež, 
musí se s ní umět domluvit, 
ASAP,“ spokojeně zanotuje 
Turová. „Máš pravdu. Chce 
to čil a trochu zafajtit u ředi-
tele. Klid a zabojovat,“ opa-
kuje si Hromádka, aniž by 
chtěl fl exit.

ROMAN KANTOR

FEJETON

Chce to čil a trochu umět zafajtit 

Stáří jako odměna za aktivní život
Norská psycholožka Sissel Gran se 
dokázala včas podívat do zrcadla 
pravdy. Výsledkem jejího prozření se 
stala podnětná kniha laskavých medi-
tací o stárnutí – UVNITŘ JSME STÁLE 
MLADÍ (nakladatelství Portál, 2022, 
přeložila Klára Dvořáková Winklerová).

Proces lidského stárnutí je nezvratný. 
Naštěstí v něm stále vítězí naše vnitřní 
„mladé já“, svět půvabného dětství, 
naděje a  optimismu. Autorka Sissel 
Gran líčí stáří jako objev, s  nímž se 
smiřujeme a učíme žít. Svou zkušenost 
psycholožky a  terapeutky rozšiřuje 
o poutavé osobní příběhy svých rodičů, 
blízkých a  známých. Proces stárnutí 
bezprostředně vnímá na svém těle. 

„Třetí věk“ lidského života, od 65 do 
80 let, označuje jako pubertu stáří. Jde 
o volný návrat k dospívání představují-
címu naše „mladé já“. S odchodem do 

důchodu často přichází strach z „nevi-
ditelnosti“ a  nepotřebnosti. Někoho 
osvobozuje, jiného duševně trápí. 
S  podporou vědeckých výzkumů se 
spisovatelka věnuje erotickému životu 
v pozdním věku. Objevně jej vnímá jako 
přirozenou lidskou potřebu a vzájemné 
obohacení. Zřetelně vystupuje proti 
nadhodnocování mladistvosti. Hnací 
sílu klidného stárnutí spatřuje v osobní 
spokojenosti a dovednosti nepoddávat 
se úzkostem. V  závěru své práce se 
s porozuměním a citem věnuje pozvol-
nému příchodu neodvratné smrti.

Psycholožka Sissel Gran se nevyhýbá 
ani vnitřní kritice některých norských 
ošetřovatelských služeb spojených 
s péčí o staré spoluobčany. Své vyzrálé 
a hodnověrné úvahy prokládá desítkami 
výstižných úryvků z děl literátů věnují-
cích se stáří. Svůj zdravý životní optimi-

smus, který volně přechází na čtenáře, 
dokládá cenným osobním vyznáním 
a bohatým poznáním.

TOR  
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Mladí truhláři 
prezentovali své 
dovednosti žákům 
Přehlídka polytech-
nických dovedností pro 
partnerské základní školy 
proběhla v březnu 2023 v díl-
nách ZŠ Mládeže Znojmo.  

Byla realizována SOU a  SOŠ 
SČMSD Znojmo, s.r.o. v  rámci 
projektu Implementace KAP JMK 
II. Jedná se o  další z  akcí rozvíje-
jících spolupráci mezi středními 
a základními školami v oblasti poly-
technického vzdělávání. Budoucí 
truhláři prezentovali své dovednosti 
žákům 6. ročníku. Výstavka, zachy-
cující aktivity oborů Automechanik 
a Truhlář v průběhu let 2021–2023, 
zůstane v  ZŠ Mládeže Znojmo do 
21. března 2023. Poté bude přesu-
nuta do ZŠ nám. Republiky Znojmo, 
kde proběhne další prezentace. 

„Bylo pěkné vidět u  dětí úsměv, 
když se dozvěděly, že si již v druhém 
a třetím ročníku vyděláváme peníze 
za námi odvedenou práci. A vůbec 
nevěřily, co všechno pouze po třech 
letech učení zvládneme vyrobit!“ 
dodal Matěj Mikulica, žák TR3.A.

Mgr. LUDMILA KARPÍŠKOVÁ, výchovný a kariérový 
poradce SOU a SOŠ SČMSD Znojmo, s.r.o.

Setkání pracovníků školství 
na berounské radnici
Oblastní rada Střední Čechy 
– západ organizuje slav-
nostní setkání pracovníků 
školství u  příležitosti narození 
J. A. Komenského od roku 1995. 

V  devadesátých letech byl 
jejich spoluorganizátorem 
školský úřad, později odbor 
školství okresního úřadu. Nyní 
poskytuje prostory město 
Beroun. Letos se již podesáté 
konala akce v  reprezentativ-
ních prostorách berounské 
radnice. „Vstřícného přístupu 
vedení města i  spolupráce 
s  odborem školství si velmi 
vážím. Je vyjádřením respektu 
k  práci pedagogů a  všech, 
kdo se podílejí na výchově 
a  vzdělávání mladé generace 
a zajišťují provoz škol,“ říká Jiří 
Sixta (předseda oblastní rady 
OOJ Střední Čechy – západ, 
Českomoravský odborový svaz 
pracovníků školství).

V  letošním roce převzalo 
z  rukou místostarosty 
Mgr.  Dušana Tomča ocenění 
33 pracovníků školských zaří-
zení z Berounska a Hořovicka. 
Tradiční akce je částí mozaiky 
činností oblastní rady. Po pan-
demii covidu se například opět 
organizují jednodenní zájezdy 
určené seniorům nebo vzdělá-
vací akce pro předsedy a členy 
výborů základních organizací.
Mgr. JIŘÍ SIXTA

Karmelské slavnosti 
v Mladé Boleslavi
V březnu se konal 10. ročník soutěže 
pro žáky středních škol ,,Karmelské 
slavnosti“ v Mladé Boleslavi.

Z  patnácti škol ze všech koutů 
republiky (např. Příbram, Tábor, 
Trutnov) se zúčastnilo 176 soutě-
žících. Ze Střední školy gastrono-

mické a technické v Žamberku 
se vypravily žákyně oboru 

cukrář a  číšník. Za cuk-
ráře v  kategorii ,,Sweet 
bar“ soutěžily Karolína 
Petra Říhová z  dru-
hého ročníku a Tereza 
Přívratská z  prvního 
ročníku. Zadaného 
tématu ,,50. výročí 

svatby“ se chopily 
úspěšně a  získaly 

3. místo. Za číšníky sou-
těžily v  kategorii ,,Barman“ 

žákyně třetího ročníku Anna 
Moravcová a  Natália Anderová, 

které se umístily v  tzv. stříbrném 
pásmu.

SŠ gastronomická a technická Žamberk

výborů základních organizací.
Mgr. JIŘÍ SIXTA
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